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Magnetogram ni lektoriran! 
INTERVJU S PREDSEDNIKOM VLADE RS JANEZOM 

JANŠO NA RADIU BREŽICE 
(Brežice, 28.03.2006) 

 

NOVINARKA: Spoštovani poslušalci, lepo pozdravljeni. Jutri bo v 

naši regiji, v Termah Čatež, delovni posvet Vlade Republike 

Slovenije, ministri pa se bodo nato še na ločenih srečanjih z župani in 

gospodarstveniki pogovarjali o nekaterih za regijo pomembnih 

vprašanjih. Nekaj ministrov na čelu s predsednikom vlade gospodom 

Janezom Janše je v Posavje pripotovalo že danes in predsednik 

gospod Janša je sedajle gost skupnega programa Radia Brežice in 

Radia Sevnica. Hvala lepa za obisk v našem studiu, gospod 

predsednik in dobrodošli v regijo. 

PREMIER JANEZ JANŠA: Ja, hvala za vabilo. Lep pozdrav vsem 

poslušalkam in poslušalcem. 

NOVINARKA: Ob 19. uri se bo v Krškem začel posvet o lokalni 

samoupravi, o nekaterih okoljskih vprašanjih z ministrom 

Podobnikom, gospodarstveniki bodo tam, pa me zanima, gospod 

predsednik, odgovor na vprašanje, kakšno regijo ima v mislih vaša 

vlada, ko se govori o projektu regionalizacije? Posavje namreč sodi 

med tako nerazvite, da imamo slavno oznako A; to so tiste nerazvite 

regije, ki so upravičene do črpanja največ vzpodbud. Boste regiji 

pridali še denarnico zraven, da tako rečem, ali gre zgolj za neke vrste 

vmesnega, za vmesno administriranje? Župani se že sedaj malce 

dajejo, kje bo upravno središče, ampak če bo potem izkupiček vsega 

samo nek regijski štempelj, ne bo pa nekega regijskega proračuna, 

najbrž ni to tisto, kar naj bi obetalo nek razvojni potencial. 

PREMIER JANEZ JANŠA: No, to zagotovo, samo v praksi so te 

bojazni odveč, saj bi bilo nesmiselno prenesti samo pristojnosti, ne pa 
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tudi zagotoviti virov financiranja, ker potem se te dejavnosti ne bi 

mogle izvajati. 

NOVINARKA: Ja, ampak najbrž poznate mnenje s terena, da nobena 

vlada ne bo izpustila denarja na podeželju v tolikšni meri, kot se 

pričakuje? 

PREMIER JANEZ JANŠA: Ne gre samo za podeželje, pokrajine ne 

bodo samo podeželje. Cela Slovenija bo razdeljena na eno politično-

teritorialno delitev. To potrebujemo. V kolikor bi Slovenija to že imela, 

bi bila tudi v boljšem položaju pri pogajanjih s programom Evropske 

unije in s financiranjem. Imeli smo veliko srečo, da smo naslednjo 

finančno perspektivo do leta 2013 uskladili decembra lani. Če je ne 

bi, bi zaradi tega, ker nismo razdeljeni še na pokrajine, utrpeli škodo, 

ki bi se lahko neposredno merila v milijardi in več evrov, ki bi nam 

izpadla iz kohezijskih sredstev. Tako da je, moram reči prvič, škoda, 

da pokrajin že nimamo, drugič, v tem trenutku lahko izražam 

optimizem, da pokrajine v tem mandatu skoraj zagotovo dobimo. 

Zaradi tega, ker je vladna koalicija dosegla vsaj na načelni ravni, na 

ravni obljub, podporo tudi večine opozicije za spremembo ustave, ki 

bo omogočila hitro ustanavljanje pokrajin. Zdaj, če bodo te obljube 

zdržale, potem bo zagotovljena dvotretjinska večina in po tej 

spremembi ustave bo vlada lahko predlagala ustrezno zakonodajo, ki 

bo zagotovila prenos pristojnosti na pokrajine in tudi financiranje teh 

pristojnosti. Tukaj seveda mislimo na klasične pokrajinske pristojnosti, 

za katere bi bilo že zdaj boljše, da se na tem nivoju opravljajo, ker je 

včasih ne samo težko dobro opravljati neko funkcijo, ki je 

centralizirana, ampak ima to tudi posredne negativne posledice, ker 

se potem vse koncentrira v enem središču Slovenije. Tipično preveč 

centralizirana država, kar se na koncu odraža v teh indeksih 

razvitosti; osredja ljubljanska regija tam pri 130 odstotkih evropskega 

povprečja, večina ostalih regij pod tem povprečjem. Torej ne gre 
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samo za neko umetno razpravo ali je boljše ali je lepše imeti pokrajine 

ali je lepše biti brez pokrajin. Gre za vprašanje hitrejšega razvoja. 

Tako da bo, skoraj prepričan sem, že v tem mandatu sprejeta 

zakonodaja, ki bo omogočala, da se na ravni pokrajine gospodari s 

prostorom, se pravi, da se sprejemajo prostorski akti, da se gospodari 

z denarjem, ki omogoča gradnjo in vzdrževanje regionalnih cest, da 

pokrajina samostojno odloča o ustanavljanju in funkcioniranju 

pokrajinskih zavodov za zdravstveno varstvo, da ustanavlja javne 

poklicne šole oziroma na sploh odloča o srednjem šolstvu v pokrajini, 

tudi o gimnazijah, višjih strokovnih šolah, dijaških domovih, načrtuje 

regionalno zdravstvo, socialno varstvo, to tudi financira in ima za to 

zagotovljene vire, tako da bo pač tisti del dohodnine in nekaterih 

ostalih prihodkov, ki gredo zdaj v proračun, šel direktno v pokrajinski 

proračun in od tam se bodo te dejavnosti financirale. Manjši del 

pristojnosti bo nabrž združen tudi z občinske ravni navzgor, vendar ne 

veliko. So pa stvari, ki jih je zdaj bistveno bolj racionalno opravljati 

združeno na pokrajinskem nivoju, na nivoju več občin. To se itak že 

zdaj dogaja, recimo, ko gre za ravnanje z odpadki, za oskrbo s pitno 

vodo recimo. Včasih so občinske meje pač preozke in te pristojnosti 

bodo pač občine dvignile na ta pokrajinski nivo. Večina pristojnosti bo 

pa spuščeno z državnega nivoja in tudi financiranje bo preneseno od 

tam. 

NOVINARKA: No, pa vendarle bo tudi v bodoče pokrajina, regija in 

tudi Slovenija na sploh močna toliko, kolikor bo močno njeno 

gospodarstvo. V Posavju, v Krškem konkretno, se bodo proti koncu 

leta srečali s problemom zaprtja obrata Celuloze. Bili so neki poskusi, 

da bi se skušalo pridobiti investitorja za novo Celulozo, vendar je to 

tako silno draga investicija in tako neatraktivna v poslovnem svetu, 

kar se tiče vračanja kapitala in dobička, da ni interesentov. Tudi po 

mednarodnih razpisih se nihče ni oglasil. Se bo država oziroma 
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resorno ministrstvo skušalo kako vključevati v reševanje problematike 

cca 350 viška delovnih mest? Morda ne bo to absolutna številka, ker 

so ljudje tudi pred upokojitvijo in različnimi temi modeli, ampak 

vendarle gre za precejšnje število bresposelnih na novo na tako 

majhnem prostoru.  

PREMIER JANEZ JANŠA: To je res, gre za okrog 300 delovnih 

mest, ki so realno ogrožena. Lahko rečem, da mi je žal, da nekatere 

priložnosti, ki so bile v prejšnjih letih za to, da se proizvodnjo ohrani 

ali pa pravočasno zažene nove programe, niso bile izkoriščene. Zdaj 

je stvar najbrž predaleč, da bi bila rešljiva na ta način, tako da 

Ministrstvo za delo, družino in socialne zadeve že sodeluje pri 

reševanju tega skorajšnjega ali pa aktualnega problema. Tukaj bodo 

na voljo tudi nekatera finančna sredstva, v okviru programa ukrepov 

politike aktivnega zaposlovanja, ki ga je sprejela vlada, deloma tudi 

sredstva Evropskega socialnega sklada, tako da bo to socialno 

funkcijo ministrstvo seveda izpeljalo. Ključna je trajna rešitev tega 

problema. Nova delovna mesta pa se ne da zagotoviti s socialno 

podporo. Pač, tukaj gre za... 

NOVINARKA: Niti z dekretom iz Ljubljane? 

PREMIER JANEZ JANŠA: Lahko sicer umetno ustvariš, 

dofinanciraš, samo to pomeni, da jemlješ tistim, ki še nekaj imajo, 

zato, da daješ v neko črno luknjo. To nima smisla in tudi ljudje, ki 

trajno dobijo neko socialno pomoč, se ne počutijo dobro. Oni želijo, 

da tisto, kar so se naučili v življenju, tudi izkoristijo, da delajo in da 

pač živijo dostojno življenje. Zato je ključno, da se ustvarijo pogoji za 

nove programe, za to, da pač podjetja, ki nastajajo ali pa ki se širijo, 

zaposlijo tudi te delavce. Ministrstvo bo poskrbelo, da se jih prešola, 

za to so namenjena sredstva znotraj tega programa aktivne politike 

zaposlovanja, v kolikor bo to potrebno. In to je seveda naš ključni cilj 

in tudi največ naporov vlada vlaga v to, da izboljša okolje za 
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delovanje gospodarstva, ker to je najbolj produktivna stvar. Vlada ne 

more, mislim, bi bilo nesmiselno, čeprav se je to včasih počelo še 

nedavno tega, pobirati čedalje več z davki gospodarstvu zato, da pač 

blaži s socialnimi ukrepi. Probleme, ki jih imajo brezposelni, vlada 

največ naredi tako, da izboljša poslovno okolje, v katerem bodo lažje 

nastajala mala podjetja, ki bodo potem lahko naprej rasla. In to zdaj 

delamo. V bistvu je to eno od dveh težišč predlagane modernizacije 

oziroma okvira gospodarskih in socialnih reform. Tudi tukaj v Posavju 

vidimo veliko priložnosti, ki se jih da nadgraditi, od energetike do 

turizma, tudi kmetijstva deloma, še posebej pa je velika niša pri malih 

in srednjih podjetjih na različnih področjih. 

NOVINARKA: Gospod predsednik, program ukrepov, s katerimi je 

vaša vlada lani prišla pred slovensko javnost, je v prvem mahu, po 

odzivih, kakor smo jim bili priča, dobil solidno podporo 

gospodarstvenikov, sedaj pa, spet po odzivih laične javnosti, bom 

rekla, tistih, ki nimamo celovitih in vseh informacij, kot da ta podpora 

malce kopni, predvsem letijo očitki na ravnanje vlade pri kadrovskih 

menjavah v podjetjih, kjer je država solastnik, tam, kjer so očitni, 

evidentni dobri rezultati in nekako direktorji tukaj, kot da vidijo neko 

bojazen... Niso več tako stoodstotno vsi v podpori, kakor je bila 

izražena lani, strinjajo pa se vsi, da so reforme potrebne. 

PREMIER JANEZ JANŠA: Ta ocena ne bo čisto držala. Še vseeno 

ne drži ocena, da podjetja zato, ker je prišel kakšen mlajši direktor, 

slabše poslujejo. Vedno je možno pač vzeti od kakšnih sto podjetij tri 

ali pa štiri, ki imajo nekoliko slabše rezultate, te sešteti in potem to 

ločeno prikazati, ampak država ima žal večinski vpliv, neposredno ali 

pa posredno preko obeh skladov, v velikanskem številu podjetij, kar ni 

dobro in do konca mandata bomo to spremenili, ne da se pa to čez 

noč. Večinski vpliv ima tudi v Krki, v Gorenju, v Petrolu, 

zavarovalnicah, bankah in večina teh zelo dobro posluje. Naj tisti, ki 
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seštevajo, tudi to upoštevajo. Velik del tega, teh menjav, ki so bile v 

glavnem zaradi poteka mandata in tako naprej, rezultat tega je bil, da 

so v glavnem prišli mlajši ljudje, za katere ni možno vnaprej reči, da 

bodo vsi uspešni in najboljši in tako naprej. Samo enkrat bi v vsakem 

primeru prišlo do generacijskih menjav in treba je dati priložnost tudi 

maljšim. In kot sem dejal včeraj tudi v parlamentu, težko bi pristal na 

to, da je v Sloveniji samo pet sposobnih direktorjev, ali pa 

menedžerjev, ki si potem med seboj delijo nagrade in priznanja za 

menedžerje in podjetnike leta. Ta bazen je bistveni širši in jaz sem 

prepričan, da pač tako, kot je to tudi v normalnih gospodarstvih, je 

treba dati priložnost tudi mlajšim, bolj izobraženim ljudem, ljudem z 

mednarodnimi izkušnjami, z znanjem, znanjem jezikov in tako dalje. 

In približno v tej smeri gremo. Tam seveda, kjer se moramo še s tem 

ukvarjati, je pa ne samo naša želja, ampak je naša zaveza ravno iz 

tega programa reform, da se država umakne iz gospodarstva. In to 

bomo tudi storili, vendar pa, kot že rečeno, tega ni možno narediti čez 

noč in na divje. Najprej je treba pripraviti programe, to izpeljati tam, 

kjer imamo že notri v podjetjih ali pa v bankah, strateške partnerje, se 

je treba dogovoriti tudi z njimi. Tisti, ki zdaj tako kritizirajo te poteze, bi 

lahko to v 12 letih svoje vladavine to že vse sami naredili in bi bili mi 

bistveno bolj zadovoljni. Vendar so to delo pustili nam in naj nam 

pustijo tudi vsaj nekaj let za to, da ga pač strokovno izpeljemo. 

NOVINARKA: Pa vendarle, gospod predsednik, ste dovzetni za 

kritike, če tako rečem, ali negativna mnenja, ker želite doseči čim širši 

konsenz, da pač državljani spoznamo potrebnost reform, ki mogoče 

komu ne bodo ljube, pa čeprav po izračunih obljubljate, da ne bodo 

ravno prizadele ljudi, poskrbljeno bo tudi za tiste najšibkejše. 

Partnerstvo za razvoj – zakaj želite doseči še na eni taki deklarativni 

ravni čimveč soglasja? 
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PREMIER JANEZ JANŠA: Zato, ker ne gre samo zato, ali neke 

reforme lahko izvedemo oziroma ali lahko neke zakone izglasujemo 

ali ne, ampak gre tudi za to, v kakšnem vzdušju bomo pač to 

modernizacijo izpeljali. Če je vzdušje pozitivno, potem se da doseči 

več. To vemo iz dosedanjih izkušenj od osamosvojitve do vstopanja v 

Evropsko unijo in v Nato. Ko smo bili mi takrat v opoziciji, smo bili 

izredno konstruktivni.  Na teh vprašanjih nismo nič pogojevali s 

kakšnim partnerstvom za azbest ali pa s kakšnimi drugimi 

neslavnostmi, ki jih zdaj poslušamo. In tudi, ko gre za te korake, so 

pač pomembni za daljšo prihodnost. Ne gre samo za ta mandat, ko 

ima ta vlada odgovornost. Morda bo v naslednjih mandatih kakšna 

druga vlada in mi ne bi želeli, da se ukvarja z negativno zapuščino, 

tako kot se moramo mi zdaj z - deloma, ne pa povsod, ponekod smo 

dobili tudi dobre stvari, ki so že bile narejene. In za to, da to 

modernizacijo v tem trenutku izpeljemo, imamo praktično ene 

najboljših pogojev v Evropi, ker Sloveniji ne gre slabo. Z  neko 

relativno visoko gospodarsko rastjo, z izpolnjevanjem pogojev Pakta 

stabilnosti in rasti, ki ga ne izpolnjuje veliko število držav Evropske 

unije, pa tudi s praktično že izpolnjenimi kriteriji za vstop v evro, je 

Slovenija pač na neki stopnji razvitosti, ko lahko neke reformne 

korake izvede brez tega, da bi kogarkoli prizadela ali pa da bi 

zategovali pas. Vendar pa to lahko naredimo zdaj. Čez nekaj let 

bomo prišli v pozicijo, v kakršni so nekatere druge evropske države, 

med drugimi recimo naša soseda Italija, ki je v lanskem letu 

zabeležila ničelno gospodarsko rast; ima velike probleme, ker niso 

pravočasno izvedli reform, ker je bilo javno mnenje proti. Zelo težko je 

vnaprej prepričati nekoga, da bo to, kar delamo, dalo absolutno 

pozitivne rezultate. Ljudje včasih lažje prisluhnejo nekim populističnim 

govoricam o tem recimo, kako vlada želi obdavčiti revne na račun 

bogatih, kar je nesmiselno. Pač, ker tudi, če bi to dejansko nekdo 
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hotel storiti, bi zelo malo pobral od tistih, ki nimajo. To je tavtologija 

samo po sebi, ampak to se prime in potem se ponavlja in piše v 

naslove... Tisto, kar mi želimo, je ravno nasprotno. Ključ večine 

reformnih ukrepov je v ravno tem, da se razbremeni delo. Delo je 

tisto... 

NOVINARKA: Da se ne zaduši dobička tudi, konec koncev, ne? 

PREMIER JANEZ JANŠA: No, absolutno. Zdaj, razbremeniti delo 

pomeni stimulirati tistega, ki dela, ki ustvarja in tudi tistega, ki dobro 

gospodari. Slovenija je med 25 evropskimi državami država okolja, 

kjer je delo najbolj obremenjeno. Ne kapital, delo! To stanje smo 

podedovali. Imamo davek na plačno listo, ki zbere na leto 120 milijard 

tolarjev. Mi ta davek ukinjamo; petino smo ga že v letošnjem letu. 

Prvič po 15 letih smo nek davek, velik davek, znižali. Vendar pa, če 

takoj vzamemo iz proračuna teh 120 milijard, to pomeni, da ne bi 

mogli financirati sociale, zdravstva, številnih drugih dejavnosti, ki so 

ravno tako potrebni in ki morajo obstajati. Zato je treba te vire deloma 

nadomestiti z varčevanjem in to bomo naredili. V lanskem letu smo 

prvič v zgodovini samostojne države Slovenije znižali število 

zaposlenih v državni upravi, zelo težko je bilo obrniti ta trend, 

zmanjšali številne druge stroške in približno polovico tega izpada 

bomo nadomestili z varčevanjem. Drugo polovico pa je seveda treba 

dobiti z novimi viri in ti viri bodo v nekoliko večji obremenitvi potrošnje, 

ki pa bo malenkostna in ne bo poslabšala življenjskega standarda 

nikomur, najmanj pa tistim, ki imajo najnižje dohodke, ker ti bodo tako 

ali tako oproščeni glavnega prispevka oziroma davka, se pravi 

dohodnine, zaradi splošne davčne olajšave. In nekoliko več se bo v 

prihodnje plačevalo za luksus, to pa pač odkrito povemo. Ni vseeno z 

nacionalnega gospodarskega vidika, ali nekdo denar, ki ga ima od 

dobička, obresti, česarkoli, pošteno pač pridobljenega, vlaga naprej v 

proizvodnjo ali pa v šolanje, v izobraževanje sebe, otrok in tako 



9/15 

naprej, ali pa to vlaga v luksus. Če bo vlagal v jahte, drage 

avtomobile in tako naprej, bo to obdavčeno tako, kot je v vseh razvitih 

državah, pri nas ponekod zelo malo, še najmanj, če bo pa vlagal v 

izobraževanje, v produktivne stvari, bo pa to ne samo manj 

obdavčeno, ampak bo tudi stimulirano. Že zdaj smo uvedli višje 

olajšave recimo, ko gre vlaganje v raziskave in razvoj. Tako da 

delamo nekaj, kar je potrebno narediti, kar bo Slovenija v vsakem 

primeru naredila, ker smo del nekega prostora, ki to dela, Evropska 

unija se reformira. Tisti, ki so to spoznali pravočasno, so danes precej 

naprej, recimo Finska, Irska, skandinavske države, Velika Britanija 

tudi. Mi smo nekje v sredi in so države, ki so še v večjem faznem 

zamiku.  

NOVINARKA: Najbrž ste že utrujeni od pojasnjevanja oziroma 

vašega videnja zadeve, zakaj je odstopil bivši minister za razvoj, 

gospod Jože Damijan? 

PREMIER JANEZ JANŠA: Jaz sem to pojasnil samo enkrat doslej, 

takrat, ko je odstopil, kajti prav veliko besed nima smisla izgubljati, če 

nekdo odstopi iz osebnih razlogov. Jaz sem od njega dobil napisan 

en stavek, da odstopa iz osebnih razlogov. No, v pogovoru mi jih je 

tudi pojasnil in nima smisla, da zdaj to komentiram. Mi je pa žal, da 

odhaja, čeprav je seveda res, da je neko teoretično delo, kot je  

priprava konceptov nekaj drugega, kot pa potem izpeljava te zamisli v 

praksi. To gre za precej različno delo in v Sloveniji, pa tudi na sploh, 

je relativno malo ljudi, ki so sposobni koncepte tako kreirati, kot jih 

tudi realizirati. Običajno za to rabimo potem več ljudi. 

NOVINARKA: Gospod Janša... 

PREMIER JANEZ JANŠA: Moram pa dodati še tole; ne bo pa ta 

njegov odstop v ničemer vplival na uresničitev programa 

modernizacije oziroma okvira gospodarskih in socialnih reform. 
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Časovnica je sprejeta, službe so postavljene in zadeva teče normalno 

naprej. 

NOVINARKA: Gospod Janša, če pogledava še malo v Posavje, 

obiskali ste nuklearko, preden ste se odzvali vabilu za gostovanje v 

naši oddaji. Ste na vladi že kaj razmišljali o strategiji energetskega 

razvoja v Sloveniji, oziroma si upate odprto postaviti tezo, da bi bilo 

smotrno v Sloveniji graditi še en blok nuklearke? Katera vlada bo to 

povedala? Ker potiho se že dlje časa govori, da je to smotrna rešitev, 

tudi nekatere močne in razvite evropske države se k jedrski opciji v 

energetiki obračajo.  

PREMIER JANEZ JANŠA: Vračajo nazaj, seveda. Ravnokar končani 

evropski vrh oziroma zasedanje Evropskega sveta je bil v veliki meri 

posvečen ravno vprašanju energetike, varni in trajni oskrbi Evropske 

unije, držav Evropske unije z energijo. Bila je zelo odkrita razprava, 

nadaljevanje razprave iz Hampton Courta jeseni, ko je bil neformalni 

evropski vrh, tam je sploh beseda v glavnem tekla o energiji in lahko 

povem, daje bilo znotraj te debate veliko prostora posvečeno ravno 

bodoči prihodnosti jedrske energije oziroma energije iz jedrskih 

central. Teh dilem je pravzaprav zdaj bistveno manj, kot jih je bilo 

pred časom. Vemo, da so nekateri viri energije, nafta, zemeljski plin in 

tako, omejeni, da bodo vse dražji. Vemo, da bo energija iz hladnih 

reaktorjev morda na voljo čez 50 let, šele zdaj se je šlo v izgradnjo 

ekperimentalnega reaktorja in vemo, da bo v tem času potrebno pač 

zagotavljati vse večje potrebe po energiji iz virov, ki so najmanj 

problematični. In jedrska energija je po teh, 50-letnih izkušnjah, ko 

vidimo, da je tukaj na svetu skoraj 500 delujočih jedrskih elektrarn, da 

je bilo relativno malo nesreč, skoraj nič. Pri jedrski... 

NOVINARKA: Pa čista je z okoljskega vidika. 

PREMIER JANEZ JANŠA: ... pri zahodni tehnologiji, da seveda s 

pametnim pristopom to predstavlja daleč manjše tveganje za okolje, 
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kot recimo fosilna goriva, ki bistveno bolj onesnažujejo ozračje, 

povzročajo pojav tople grede in tako naprej. V tej situaciji je 

popolnoma jasno, da bo tudi Slovenija v prihodnjih letih soočena z 

vprašanjem, ki ste ga postavili, ali prvič, podajšati življenjsko dobo 

sedanji nuklerani elektrarni in drugič, ali zgraditi vsaj še en blok. Še 

prej moramo seveda trajno rešiti problem nizko radioaktivnih in 

srednjih radioaktivnih odpadkov, kar ne bi smel biti tako velik problem, 

kot pa ponekod je, predvsem zaradi tega, ker so predsodki do te 

energije. Jaz sem vesel, da je teh predsodkov v Posavju manj, da 

ljudje bistveno bolj realno gledajo na ta problem in od tega bodo 

seveda imeli tudi povsem neposredne koristi, tako kot jih imajo od 

same elektrarne. 

NOVINARKA: Saj denar tudi kakšen predsodek malo zniža. Drugače 

pa, gospod predsednik, ste razmišljali o odkupu hrvaškega deleža 

nuklearke, da bi se enkrat rešilo... 

PREMIER JANEZ JANŠA: Ne samo razmišljali, bili so tudi pogovori 

na to temo, vendar pa v situaciji, v kakršni je Hrvaška, ko gre za 

oskrbo z energijo, ta možnost praktično odpade. Vsaj v tem trenutku 

niso pripravljeni delati korakov v tej smeri in glede na to, da so dosegli 

ratifikacijo za njih dokaj ugodnega sporazuma, dvomim, da bodo tudi 

kdaj v prihodnje, do konca življenjske dobe te elektrarne, pripravljeni 

na takšen korak, ker gre za, bom rekel, ceneno energijo, ki jo 

dobivajo, ne da bi nosili sorazmerno mero tveganja. 

NOVINARKA: Ja, niti sklada za financiranje razgradnje te nuklearke 

še niso ustanovili, čeprav bi ga morali že lani, po mednarodni 

pogodbi. 

PREMIER JANEZ JANŠA: To je res. Ta pogodba je pomanjkljiva v 

tem smislu, da za to ni kakšnih posebnih sankcij. Enostavno je moralo 

biti tako odločeno, da... 

NOVINARKA: No, konec koncev pa država drži nek garant, zadaj. 
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PREMIER JANEZ JANŠA: Enostavno je moralo biti v tej pogodbi 

določeno, da pač tisti, ki ne izvaja obveznosti, tudi ne dobiva energije 

in stvar bi bila rešena, vam zagotavljam, v rokih, ki so napisani. 

NOVINARKA: No, Hrvaška pač sklada še nima, Slovenija pa ga ima 

in v Posavju se sedaj zelo ugiba, kdo bo postal novi direktor sklada 

za financiranje razgradnje nuklearke, kjer je že naloženega veliko 

denarja. Namreč, kandidat, ki ga je upravni odbor sklada predlagal 

vladi v potrditev, Jože Petrovič, je odstopil. Namigi so, da naj bi pač 

vršili pritisk na njega, tako da se je umaknil, ker da vlada z imenom ni 

bila zadovoljna. Gospod predsednik, boste potrdili ali demantirali te 

govorice? Vam je sploh kaj znano, je to prišlo do vaše mize, ime in 

tudi vsa ozadja in dogajanje? 

PREMIER JANEZ JANŠA: Res težko bi komentiral te govorice, ker 

jih v glavnem nisem slišal. To ime ni prišlo do vlade, vlada o tem 

imenu ni odločala. Kolikor sem seznanjen, bo razpis ponovljen in jaz 

upam, da se bo ta zgodba končala. Bi pa rad povedal to, da ta sklad 

ni, ta sklad ne bi smel biti obravnavan kot neka ekonomska enota, ki 

bo ne vem kaj vlagala v infrastrukturo pa v komunalo in tako naprej. 

To je namenska institucija, ki mora zagotoviti realno vrednost 

sredstev, ki so namenjena za razgradnjo. Tako da se morda malo 

preveč komercialno gleda na to funkcijo. 

NOVINARKA: Gospod predsednik, ampak sami veste, da kjer je na 

kupu veliko denarja, se že gleda na njega po predpisih, ampak še 

vendar lahko nekaj steče. 

PREMIER JANEZ JANŠA: No, največ denarja je v Banki Slovenije, 

ampak nanjo ne gledamo kot na komercialno ustanovo. 

NOVINARKA: Skratka o imenih še nič novega, za sklad za 

razgradnjo. Gospod predsednik, Posavje je kar največji energetski 

bazen v Sloveniji, če upoštevamo, da teče tudi gradnja verige 

hidroelektrarn. Govori se, da se nekako prehitro trošijo tista sredstva 
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za infrastrukturni del ob samih energetskih objektih in se recimo 

Brežice že kar bojijo, da bo za njihovo urejanje prostora zmanjkalo 

tega denarja. Na Blanci so bili zelo pač veliki apetiti, tako da tudi tukaj 

finančni minister Bajuk drži rdečo luč. Ste vi kaj seznanjeni s temi 

težnjami Posavcev, da bi bila neka garancija, da bodo zagotovljena 

sredstva za vse tiste spremljajoče objekte ob elektrarni oziroma 

infrastrukturo in pa, če je do vas prišla pritožba Posavcev, 

posavskega odbora za spremljanje gradnje elektrarn, da so zelo 

počasne reakcije resornih ministrstev kadar se pojavi nek problem? In 

počasno usklajevanje. Da bi pravzaprav želeli neko telo, neposredno 

odgovorno vladi, ki bi bdelo na tem projektom. 

PREMIER JANEZ JANŠA: Najprej naj rečem, da gre za zelo velik 

infrastrukturni projekt, za velikansko naložbo v ta prostor ob Savi... 

NOVINARKA: Z majhnim energetskim učinkom na koncu. 

PREMIER JANEZ JANŠA: ... z rentabilnostjo, ki bo izkazana samo, 

če bo cela veriga narejena in bo fukncionirala in so bili izračuni točni. 

Morda bo nekaj tolerance, zaradi tega, ker se cene energije višajo in 

imajo tisti, če so se morda kje zmotili – ne rečem, da so se, lahko pa 

so se – zaradi tega srečo. In tudi kolač, ki je namenjen pri tem 

projektu za financiranje tako imenovanih infrastrukturnih projektov, ki 

niso neposredno energetski objekti, ampak so ponekod malo manj, 

ponekod malo bolj dopolnitev komunalnega urejanja prostora, ne 

vedno povedanega direktno s to energetsko infrastrukturo, ki se 

gradi, ta kolač je za celo verigo težak 120 milijonov evrov. To so 

velikanska sredstva in dejansko je minister za finance na neki točki 

opozoril na to, da je potrebno vnaprej sprejeti načrt in tak sklep je 

vlada tudi sprejela, o tem, koliko teh sredstev se porabi ob kakšni 

hidroelektrarni, tako da ne bo vse porabljeno že ob prvi in potem, tako 

kot ste rekli, ko bo stvar prišla do Brežic, naenkrat nerealizirani 
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projekti na eni strani, na drugi strani pa prazna vreča. In zdaj bo 

financiranje steklo naprej potem, ko bo ta delitev narejena pravično. 

NOVINARKA: Gospod predsednik, kradem vam čas, ker imate 

obveznosti naprej, dogovorjena ura je že mimo, ampak a smem še 

zaprositi za slovo, da samo na kratko poveste, katere so tiste glavne 

teme, o katerih boste na jutrišnjem posvetu v čatežkih termah 

govorili? 

PREMIER JANEZ JANŠA: No, glavna tema je samo ena. Gre za 

sestanek, sejo celotne vlade, ki je posvečena razvojnim perspektivam 

Posavja. To je nova praksa, doslej tega ni bilo. Na teh sestankih se 

člani vlade med seboj informiramo o dilemah, rešitvah, dobrih 

praksah v regiji, ki jo obiščemo. Jaz moram reči, da zaradi teh 

obiskov, ki smo jih imeli, mislim da deset doslej, Slovenijo bistveno 

bolje poznam, pa sem jo prej prevozil, obiskal v takšnih in drugačnih 

variantah velikokrat v celoti in ti sestanki so zelo koristni. Tako, da 

resorni minister informira tudi svoje kolege, ki potem, ko on predlaga 

neko rešitev, ki zadeva ta problem ali pa določeno regijo, bistveno 

bolj prisluhnejo tem rešitvam, ga prej podprejo in tudi sami kaj 

predlagajo. Na ta način uvajamo timsko delo. Tudi jaz osebno bi raje 

imel ta pogovor z vami potem, ko bo ta sestanek že za mano, ker bi  

bil bistveno bolj seznanjen s tem stanjem. No, hkrati je pa seveda ta 

obravnava situacije v regiji in razvojnih perspektivah tudi priprava na 

širši sestanek popoldne z gospodarstveniki, župani in drugimi nosilci 

razvoja v regiji, kjer pa neposredno, tudi pred javnostjo, izmenjamo 

izkušnje, vlada skuša odgovarjati na dileme. In, ja, vedno je po teh 

sestankih, po tem delovnem sestanku vlade in po tem, recimo temu, 

razvojnem plenumu v regiji popoldan, ob teh obiskih je ta torba, s 

katero odhajamo iz neke regije, polna vprašanj, ki so bila zastavljena 

in ministrstva imajo veliko delo. Točne stvari se pa vedno razrešijo 

tudi na mestu samem, kjer so dileme, kjer je treba samo postaviti 
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vprašanje na pravo mesto in odgovor pade in stvari se razrešijo. In to 

je tista prednost neposrednih kontaktov, ko se pridobi tudi čas in 

učinkovitost. Namesto da ljudje čakajo mesec dni, da pridejo na vrsto, 

na sprejem in si pošiljajo pisma in tako naprej. Tukaj je lahko rešeno v 

pol ure.  

NOVINARKA: In misel, v kako veliki državi živijo, ne? 

PREMIER JANEZ JANŠA: No, veste, ko... 

NOVINARKA: Vse se počasi obrača, imaš občutek, da je prostrana 

dežela, ne? 

PREMIER JANEZ JANŠA: No, saj je Slovenija velika. Zdaj, tisti, ki je 

samo doma, pa se včasih pelje v Ljubljano ali pa v Novo mesto pa v 

Zagreb, se tega ne zaveda, ko pa se detajlno poglobiš v vsa razvojna 

vprašanja vseh slovenskih regij pa občin, potem pa vidiš, da tega je 

izjemno veliko in da nismo tako majhni, kot bi se zdelo na prvi pogled. 

NOVINARKA: Predsednik Vlade Republike Slovenije gospod Janez 

Janša, hvala lepa, da ste bili gost skupnega programa Radia Brežice 

in Radia Sevnica. Nasvidenje, pozdravljeni. 

PREMIER JANEZ JANŠA: Nasvidenje. Hvala tudi vam za zanimiv in 

prijeten pogovor.   


